



Where do we stand in the OECD?

As a country's income increases, it tends to spend more on health care. Canada has never dropped below fourth or fifth place in terms of health care spending as a percentage of gross domestic product. The most recent (1994) data from the Organization for Economic Cooperation and Development (OECD) show Canada sharing second place with France and Austria, and ranking third in per capita spending. In terms of the proportion of health expenditures funded by the public purse, however, Canada ranks only 15th among the 24 countries. In 1994, 71.8% of total health expenditures in Canada were funded by government sources.

Most OECD countries have maintained universal coverage under their national health insurance plans over the past decade. Private insurance tends to supplement tax-financed or social-insurance schemes instead of providing primary funding. In the United Kingdom, for instance, National Health Service physicians are allowed to earn up to 10% of their income in private practice. Canada appears to be the only OECD country where legislation prohibits voluntary insurance of services covered under the national plan.

Source: Lynda Buske, chief, physician resources information and planning, CMA Research Directorate. Readers are invited to send potential research topics to the attention of Patrick Sullivan (sullip@cma.ca; tel. 613 731-8610 or 800 663-7336, ext. 2126; fax 613 523-0937).

Où en sommes-nous à l'OCDE?

Lorsque le revenu d'un pays augmente, celui-ci a tendance à consacrer davantage d'argent aux soins de santé. Le Canada n'est jamais tombé au-dessous du quatrième ou du cinquième rang pour ce qui est des dépenses consacrées aux soins de santé en pourcentage du produit intérieur brut. Les données les plus récentes (1994) de l'Organisation de coopération et de développement économiques (OCDE) démontrent que le Canada partage le second rang avec la France et l'Autriche et se classe au troisième rang quant aux dépenses par habitant. Pour ce qui est de la proportion des dépenses de la santé financées par l'État, le Canada ne vient toutefois qu'au quinzième rang sur 24 pays. En 1994, le gouvernement a financé 71,8 % du total des dépenses consacrées à la santé au Canada.

La plupart des pays de l'OCDE ont maintenu l'universalité de leur régime national d'assurance-maladie au cours de la décennie écoulée. L'assurance privée a tendance à compléter les régimes financés par l'État ou les régimes d'assurance sociale au lieu de fournir du financement primaire. Au Royaume-Uni, par exemple, les médecins du National Health Service sont autorisés à gagner jusqu'à 10 % de leur revenu dans le secteur privé. Le Canada semble être le seul pays de l'OCDE où la loi interdit l'assurance volontaire des services couverts par le régime national.

Source : Lynda Buske, chef, Information sur les effectifs médicaux et Planification, Direction de la recherche de l'AMC. Nous invitons les lecteurs à faire parvenir des idées de sujets de recherche à l'attention de Patrick Sullivan (sullip@cma.ca; tél. 613 731-8610 ou 800 663-7336, poste 2126; téléc. 613 523-0937).

Health expenditures of OECD countries (1994)			
Country	Health expenditures as a % of GDP	Country	Public % of total health expenditures
United States	14.3	Norway	94.5
Austria	9.7	Belgium	87.9
Canada	9.7	United Kingdom	84.1
France	9.7	Iceland	84.0
Switzerland	9.6	Sweden	83.4
Germany	9.5	Denmark	83.0
Netherlands	8.8	Japan	79.1
Australia	8.5	Spain	78.6
Finland	8.3	France	78.4
Italy	8.3	Netherlands	77.6
Belgium	8.2	New Zealand	76.9
Iceland	8.1	Ireland	76.0
Ireland	7.9	Finland	75.2
Sweden	7.7	Germany	73.5
Portugal	7.6	Canada	71.8
New Zealand	7.5	Switzerland	71.8
Norway	7.3	Italy	70.6
Spain	7.3	Australia	68.5
Japan	6.9	Austria	63.4
United Kingdom	6.9	Turkey	58.1
Denmark	6.6	Portugal	55.8
Luxembourg	5.8	United States	44.3
Greece	5.2	Greece	n/a
Turkey	4.2	Luxembourg	n/a